



DOI: 10.18572/1813-1190-2017-11-33-36

К вопросу об организации оперативно-розыскной деятельности органов внутренних дел по выявлению, предупреждению и раскрытию краж, совершаемых на объектах воздушного транспорта

Сафонов Н.В.*

Цель. Рассмотреть организационно-тактические меры, применяемые в сфере оперативно-розыскной деятельности органов внутренних дел по борьбе с кражами, совершаемыми на объектах воздушного транспорта, сформулировать предложения по совершенствованию таких мер. В связи с тем, что до настоящего времени в теории и практике оперативно-розыскной деятельности вопросы, связанные с организацией выявления, предупреждения и раскрытия краж, совершаемых на объектах воздушного транспорта, отдельно не рассматривались, а решались исключительно на формально-догматической основе, имеются сложности при борьбе с данными преступлениями.

Методология: диалектический (всеобщий) метод научного познания, формально-логические методы (анализ, синтез, индукция, дедукция, абстрагирование, аналогия); общенаучные методы (наблюдение, измерение, моделирование, описание, сравнение). **Выводы.** Необходимо внедрить в практику оперативных подразделений органов внутренних дел и в теорию оперативно-розыскной деятельности ряд перспективных частных методик, связанных с выявлением, раскрытием и предупреждением данных хищений. **Научная и практическая значимость.** Научные положения, выводы и рекомендации, приведенные в статье, могут быть использованы в учебном процессе образовательных организаций системы МВД России по дисциплине ОРД ОВД, в оперативно-служебной деятельности органов внутренних дел в рамках занятий по служебной подготовке руководителей и сотрудников оперативных подразделений, при подготовке учебно-методических материалов. Выводы и результаты проведенного исследования имеют практическое значение для разработки и применения организационно-тактических мер по борьбе с кражами, совершаемыми на объектах воздушного транспорта.

Ключевые слова: организация оперативно-розыскной деятельности, кражи, объекты воздушного транспорта, выявление, предупреждение, раскрытие.

On Arrangement of Operational Search Activities of Internal Affairs Bodies for the Detection, Prevention and Solution of Theft Crimes Committed at Air Transport Objects

Safonov N.V.**

Purpose. Consideration of the organizational and tactical measures in the field of operational-investigative activity of internal affairs agencies to fight thefts on the objects of air transport, formulation of proposals for the improvement of such measures. Due to the fact that up to the present time in the theory and practice of operational-investigative activity questions associated with the organization of identification, prevention and detection of thefts on the objects of air transport, were not separately considered, but were decided only on formal-dogmatic basis, there are difficulties in the fight against these crimes.

Methods: dialectic (universal) method of scientific cognition, formal-logical methods (analysis, synthesis, induction, deduction, abstraction, analogy), general scientific methods (observation, measurement, modeling, description, comparison).

Results. It is necessary to implement to the practice of operational departments of internal affairs agencies and the theory of operational-investigative activity a number of promising private methods related to the of identification, prevention and detection of these crimes. **Scientific and practical significance.** Scientific and practical significance. Scientific provisions, conclusions and recommendations given in this article can be used in the educational process of educational institutions of the MIA of Russia in the discipline of Operational-investigative activity of internal affairs agencies, operational-service activity of internal affairs agencies as part of classes for service training of managers and staff of operational departments in the compilation of teaching materials. The findings and results of the study are of practical importance for the development and application of organizational and tactical measures to fight thefts committed on objects of air transport.

Key words: organization of operational-investigative activities, thefts, objects of air transport, identification, prevention, detection.

* САФОНОВ НИКОЛАЙ ВЛАДИМИРОВИЧ, адъюнкт кафедры организации оперативно-розыскной деятельности Академии управления Министерства внутренних дел Российской Федерации, n-safonov@mail.ru

** SAFONOV NIKOLAY V., Junior Scientific Assistant of the Department of Arrangement of Operational Search Activities of the Management Academy of the Ministry of the Interior of the Russian Federation

